
POLSKI ALFABET 

A a [a] antena, apteka  M m [м] motyl, mapa    

ą [„o”носове ]1 kąt, ząb, z tobą N n [н] noc, noga 

B b [б] brat, balon  Ń ń [нь] koń, słońce 

C c [ц] cebula, cena O o [о] okno, ogon 

Ć ć м’яке [чь] ćma, ćwiczenie Ó ó [у] ósemka, góra 

D d [д] dom, deska P p [п] pole, pasek  

E e [е] ekran, element R r [р] rower, ryba 

ę [„е” носове] 2 mięso, ręka S s [с] syn, sowa  

F f [ф] foka, firanka  Ś ś м’яке [шь]   świat, ślimak  

G g [ґ] gitara, garnek T t [т] tablica, torebka 

H h [х] hak, herbata U u [у] ulica, usługa  

I i [і] iskra, indyk W w [в] woda, worek  

J j [й] jajko, jagoda Y y [и]/[ы] cytryna, buty 

K k [к] kapusta, kot  Z z [з] zebra, zupa 

L l [≈ль] 3 las, lotnisko   Ź ź м’яке [жь]   źrebak, groźba 

Ł ł [у нескладове]4 łopata, ławka   Ż ż [ж] żona, żaba   

Деякі звуки в польській мові записуються з допомогою буквосполучень. 

Буквосполучення, де дві букви позначають один звук це т. зв. DWUZNAKI:  

Ch ch [х]  chleb, chata Dż dż [дж] dżem, dżdżownica 

Cz cz тверде [ч] czapka, czar Rz rz [ж]5 rzeka, Rzym 

Dz dz [дз]  dzwonek, sadza Sz sz [ш]  szafa, szkoła 

Dź dź м’яке [джь] dźwig, łabędź    

 

Крім того, в польській мові може бути сполучення szcz, що вимовляється як тверде 

[шч], напр. szczery, jeszcze. 

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Jak się pan / pani nazywa?   Jak się nazywasz?   Nazywam się … (imię + nazwisko)  

Jak ma pan / pani na imię?   Jak masz na imię?   Mam na imię … 

Jak się pan / pani ma?   Jak się masz? Dziękuję, świetnie. Bardzo dobrze. Źle. Fatalnie. 

Dzień dobry!   Dobry wieczór!   Dobranoc!   Do widzenia!   Do zobaczenia!   Cześć! 

Proszę!   Dziękuję!   Przepraszam! 

                                                           
1
 Цей звук приблизно нагадує звукосполучення [он] або [ом] – у залежності від позиції, напр. 

mąka, trąbka, ląd, piąty, rząd, sąd, dąb, łąka, ciągnąć, krążyć, wiązać, z mamą, robią, mają.   
2
 Цей звук приблизно нагадує звукосполучення [eн] або [eм] – у залежності від позиції. Наприкінці 

слів вимовляється як звичайне [е], напр. mięta, męka, ciężar, gęś, zięć, pięć, wędka, kręcić, imię, cielę.  
3
 Цей звук не є таким м’яким, як українське чи російське [ль], а більш нагадує звук в англійській  

мові, напр. у словах  letter, like, love тощо. 
4
 Схожий звук є в українській мові напр. у словах робив, писав, дівчина, голівка, мавпа або в 

англійській мові напр. у словах one, white, when, where тощо. 
5
 Після глухих приголосних, перед глухими приголосними та наприкінці слів буквосполучення rz 

вимовляється як [ш], напр. przerwa, krzesło, trzewik, gorzki, lekarz.  


